
Kranjsko. 
III. redni občni zbor Hranilnice in posojilnice 

„Učiteljskega konvikta", r. z. z o. z. v Ljubljani, se je 
vršil dne 2. februarja t. 1. v Komenskega ulicah št. J7 po na
povedanem dnevnem redu. Občni zbor je potrdil računski za
ključek za poslovno leto 1906 v polnem obsegu. Živahna debata 
se je vnela pri predlogu o zvišanju obrestne mere za hranilne 
vloge na 5 %. Ker je upati, da bo zvišanje obrestne mere 
ugodno vplivalo na vlaganje od strani učiteljstva in društev, j e 
p r e d l o g n a č e l s t v a p r o d r l . V načelstvo sta bila iz
voljena tovoriša D i m n i k Jakob in K e c e 1 j Alojzij, v 
nadzorništvo pa tovariš W i d e r Karel. Namestnikom v na
čelstvo sta bila izvoljena tovariša F u r 1 a n Jakob, in S i m o n 
Karel, v nadzorstvo pa tovariša G r m Franc in S m e r d e l j 
Anton. Volitev se je vršila po listkih in so bili imenovani iz
voljeni soglasno. — V n a š e m d e n a r n e m z a v o d u so 
doslej sledeča učiteljska društva vpisana kot zadružniki: Društvo 
ts zgradbo ..Učiteljskega konvikta", Jubilejska samopomoč, Na
rodna šola. Učiteljsko vdovsko društvo, Zaveza, Jubilejsko društvo 
učiteljic, Slovensko učiteljsko društvo in okrajna učiteljska društva 
za Ljubljano, za kranjski, kočevski, novomeški, postojnski, 
brežiškosevniški in mariborski okoliški okraj. 

Ljubljansko učiteljsko društvo ima svoje redno me
sečno zborovanje v soboto, dne 16. februarja, v hotelu »Južni 
kolodvor". Na dnevnem redu je predavanje g. šolskega svetnika 
prof. dr. J a n k a B e z j a k a »o K e r n o v i t e o r i j i z 
o z i r o m n a s t a v k o v o a n a l i z o . " (Nadaljevanje.) Za
četek ob osmih zvečer. Gosti dobro došli. 

Ljubljansko učiteljsko društvo je imelo 30. januarja 
t. 1. svoj izredno dobro obiskan letni občni zbor v hotelu »Južni 
kolodvor". Predsednik Jakob D i m n i k pozdravi presrčno vse 
navzoče, posebno profesorja dr. Fr. 11 e š i č a , ki tako rad 
prihiti v našo sredo, strokovnega učitelja Iv. B e r n o t a , poro
čevalca »Slovenskega Naroda" in »Slovenca", predstavi magi
stratnega zastopnika g. J a n č i g a j a , ter otvori zborovanje. 

Tajnik K. W i d e r poroča sledeče o odborovem delo
vanju v minolem letu. Na lanskem občnem zboru se je iz
volil sledeči odbor: predsednik Jakob D i m n i k , podpredsednica 
Marija M a r o u t o v a , tajnik Karel W i d e r , blagajničarka 
Olga K o b a u , odborniki Jakob F u r 1 a n , Vendelin S a d a r 
in Karel J a v o r š e k . Odbor se je v svojih sejah posvetoval v 
raznih društvenih zadevah in odposlal k glavnemu zborovanju 
»Zaveze" v Šoštanj kot svoja zastopnika društvenega t a j 
n i k a in odbornika Vend. S a d a r j a. Posebno važnost je 
polagal dosedanji odbor na u č i t e l j s k e v e č e r e , ki jih 
je priredil štiri v minolem letu in pridobil zanje razne preda
vatelje, in sicer: 2. maja: Fr. č r n a g o j (Razdeljen in neraz
deljen pouk) in K. W i d e r (Učiteljevo delovanje izven šole); 
23. maja Janko L i k a r (Novi šolski in učni red); 5. decembra 
K. W i d e r (Moderna šola); 16. januarja letos šolski svetnik 
profosor dr. Fr. B e z j a k (Teorija Kernove metode v stavku 
in stavkovih členih). Tudi za nastopivše društveno leto je že 
preskrbel odbor predavatelje, in sicer bodo predavili: šolski 
svetnik Fr. B e z j a k (nadaljevanje teorije o Kernovi metodi), 
prof. M a c h e r , prof. dr. Fr. I l e š i č in K. W i d e r (na
daljevanje »Moderne šole"). Iz tega jasno sledi, da je storil 
društveni odbor v minolem letu in preskrbel tudi za bodoče 
vse po svojih močeh, da združi ljubljansko učiteljstvo na večernih 

Iz naše organizacije. 



sestankih, na katerih jim nudi raznega razvedrila ter na ta način 
goji kolegialnost, ki jo v Ljubljani vzlic vsem društvenim va
bilom še vedno krvavo pogrešamo. A žal, ta klic ni našel pri 
ljubljanskem učiteljstvu pravega odmeva; ostala je zvesta le 
izbrana četa in upamo, da ostane tudi v naprej. 

V dokaz premale zavednosti ljublj. učiteljstva je navedel 
tajnik nekatere podatke glede naročnikov na »Učit. Tovariša". 
Izmed učiteljstva na ljubljanskih mestnih šolah je naročenih na 
„Učit. Tovariša" 31 učiteljev in le 6 učiteljic, nenaročenih pa 
8 učiteljev in 25 učiteljic. Posebno glede učiteljic so številke 
žalostne. In vendar hočejo imeti enake pravice z nami! 

O denarnem stanju poroča blagajničarka Olga K o b a u. 
Dohodki 150 K, izdatki 64 K 24 v. Pregledovalcem računov 
so bili izvoljeni J. L i k a r in učiteljici K a l i n o v a in 
Š o r n o v a. Pregledani računi so bili v najlepšem redu. čla
narina se določi vnovič na 2 K letno. 

Na predlog blagajničarke se sklene, pošiljati starim dru
štvenikom pobiralno polo, in sicer začetkom meseca marca, nove 
društvenike pa je vabiti v društvo s povabilno polo. 

Pri volitvi novega odbora se izvoli na predlog J. Rezka 
ves stari odbor. 

Pri slučajnostih predlaga J. L i k a r , da bi se bolj gojila 
kolegialnost in bi se učitelji združevali tudi v takih večerih, 
kadar ni učiteljskih zborovanj. 

Predsednik Jak. D i m n i k poudarja, da odbor itak dovolj 
skrbi za društvene sestanke. Poživlja pa tov. J. Likarja, da naj 
prične akcijo v bolj tesno združitev ljubljanskega učiteljstva. 

Ker se nihče izmed navzočih ne oglasi več k besedi, se 
zahvali predsednik navzočim za udeležbo in zaključi občni zbor. 

Po občnem zboru je govoril tov. K. Wider o šolskem 
redu, ki ga ima sestaviti vse ljubljansko učiteljstvo. Stavil je 
navzočim sledeče vprašanje v razgovor in sklepanje: 

Ali se napravi šolski red tudi za učitelje? Ali se tudi 
razredni red (spravljanje, zvezkov, obleke itd.) privzame v šolski 
red ? Ali spada tu sem tudi red v cerkvi pri pevskih vajah ? 
Kdaj naj se začne dopoldanski pouk v nižjih razredih, ob 8. 
ali 9. uri? Ali se naj uvede nerazdeljen pouk? Se li tudi 
naredbe glede nalezljivih bolezni vzamejo v šolski red? Ali se 
sestavi tudi disciplinarni red? 

Pri vsakem izmed teh vprašanj se je vnela obširna debata, 
ki so se je udeležili prof. dr. I l e š i č , Marija M a r o u t o v a , 
Olga K o b a u v o v a , L. J e l e n e , Fr. S k u l j , Iv. 
B e r n o t in drugi. Iz vse debate je bilo razviditi, da se ljub
ljansko učiteljstvo resno zanimlje za dano nalogo in jo hoče 
tudi temeljito rešiti. Sklenilo seje: šolski red veljaj le za učence 
in njih starše; učitelj imej v razredih prosto roko in skrbi po 
svoji najboljši moči za red; red v cerkvi naj določijo kateheti; 
dopoldanski pouk se pričenjaj brezizjemno ob 8 uri; uvedi se 
nerazdeljen pouk, v kolikor je mogoč; naredbe glede nalezljivih 
bolezni naj sestavi mestni fizikat; disciplinarni red se sestavi, 
v kolikor je potreben k šolskemu redu. 

Sklenilo se je še, da sestavi poročevalec šolski red po teh 
podatkih; preden ga predloži uradni učiteljski skupščini v po
trditev, se bo o njem obravnavalo še enkrat na učiteljskem zbo
rovanju, ki se skliče v ta namen. 

Na to zaključi predsednik zanimivo debato o šolskem redu. 

Štajersko. 
Učiteljsko društvo za politični okraj Ljutomer ima 

svoj redni občni zbor po običajnem vzporedu in s predavanjem 
v četrtek, dne 14. svečna 1907. Odbor prosi za poln številno 
udeležitev. 

Učiteljsko društvo za laški okraj ima v nedeljo, 
dne 17. svečna 1907., ob 10. uri dopoldne v novem šolskem 
poslopju na Hrastniku svoj občni zbor. — D n e v n i r e d : 
1. Odobrenje zapisnika zadnjega glavnega zborovanja. 2. Dru
štvene zadeve (med drugim potrjeoje opravilnega reda). 3. Dolo
čitev knjig in časnikov, na katere se bo društvo naročilo 
4. Kmetovo stališče nasproti novim šolskim počitnicam. Predava 
g. Janko S o r č a n. 5. Slučajnosti: a) iz šolske prakse, b) iz 
vprašalne skrinjice. 6. Razni predlogi in nasveti. — Ta dan se 
vrši ob deveti uri predpoldne odborova seja, ob pol deseti uri pa 
sestanek pevcev in pevk. Udeleženci zborovanja naj se zglase 

pismeno vsaj dan poprej zaradi obeda pri društvenem tajniku 
Milošu R o š u v Hrastniku. Na obilno udeležbo vabi prav 
vljudno odbor. 


